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Den matek 
 
   Zmínky o předchůdci svátku Den 
matek sahají do Anglie okolo 
16.století. Tehdy se tomuto dni říkalo 
Mateřská neděle nebo Neděle matek a 
slavil se  na počest všech anglických 
matek. V USA poprvé  Den matek 
navrhla  v roce 1872 Julia Word  
Hoveová a věnovala tento den  míru. 
Na sklonku 19.století se Anna Reevers 
Jarvisová  z Philadelphie, matka 11 
dětí, začala angažovat za práva matek. 
Když zemřela, pokračovala její dcera. 
Ta požádala pastora metodistické 
církve ve městě Grafton v Západní 
Virginií, aby vykonal bohoslužbu na 
počest všem matkám. MATKA, která 
vychovala ve svých dětech ušlechtilé 
vlastnosti, zůstala v minulosti často v 
pozadí nepovšimnuta. Proto od samého 
zrodu tohoto svátku nikdo nepopíral, 
že by matkám měly být víc nakloněny 
zákon, že stát by měl matkám a dětem 
hmotně pomáhat. Nejen v tento 
sváteční den by si měl každý 
připomenout úctu ke každodenní 
neviditelné péči  matek o novou 
generaci, pěstovat smysl pro cenu 
dobrých vztahů mezi mužem a ženou a 
vytvořit ovzduší dobré vůle, které toto 
tisíciletí tolik postrádá. 
   Jak vybrat dárek? Nejvhodnějším
dárkem na Den matek je kytice, 
básnička, nebo ručně vyrobené   
přáníčko. Odměnou za vaše úsilí bude 
maminčin zářivý úsměv. 
 

Mirka Mihalová

Den Země 
 
   Den Země je den věnovaný Zemi, který se 
každoročně koná 22. dubna. Tento svátek je ovlivněn 
původními dny Země, které se konaly při oslavách jarní 
rovnodennosti, 21. března, a oslavovaly příchod jara. V 
moderním pojetí jde o jakýsi ekologicky motivovaný 
svátek, který mnoho kritiků považuje za levicově 
orientovaný svátek s ekologickým pozadím. V poslední 
době byla několikrát vyslovena myšlenka, že by svátek 
bylo lépe posunout na letní slunovrat, protože by hezké 
počasí přilákalo více lidí. 
Historie vyhlášení tohoto dne sahá do roku 1969, kdy 
především John McConnell začal volat po vzniku 
mezinárodního dne Země a v rámci těchto snah vytvořil 
i vlajku Země. První Den Země byl slaven v San 
Francisku. Tato oslava byla pravděpodobně zamýšlena 
nejen jako ekologicky zaměřený svátek, ale i jako 
levicově orientovaný happening bojovníků proti válce 
ve Vietnamu a oslava narození V. I. Lenina. 
Kampaň s tímto svátkem spojená si kladla za cíl přenést 
otázku ekologie do politických kruhů. Cílem bylo 
zvýšit energetickou účinnost, recyklovat odpadky a 
hledat obnovitelné zdroje energie. 
 

Káťa Dojkovová
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Rozhovor  s Honzou  Jesínekem. 
 
1) Jak se ti líbí ve škole? 
 No, nic moc, protože se musím stále učit 
 
2) Ji si tam rád?  
 Jo,protože tam mám kamarády. 
   
3) Líbí se ti třídní kolektiv? 
 Jo. 
 
4) Něco bys změnil? 
            Ani ne. 
 
5) Co se ti líbí ve škole? 
 Pracovní činnosti 
 
6) A proč? 
            Protože dělám činnosti, které mě baví. 
 
7) Máš nějaké oblíbené předměty? 

Pracovní činnosti potom ještě český jazyk a matematiku. 
 
8) Máš nějaké kroužky? 
            Měl jsem tři. 
 
9) Kolik hodin bys je chtěl mít? 
            Dvě hodiny denně. 
 
10) Co říkáš na málo prostoru u skříněk? 
            Tam je dost prostoru. Mně to tak vyhovuje. 
 
11) Co je tvým koníčkem? 
            No, já rád chytám ryby a sbírám houby. 
 
12) Jak často a jak dlouho se do školy připravuješ? 
            Připravuji se asi 3 hodiny denně. 
 
13) Máš nějaké oblíbené osoby? 

Rád poslouchám Těžkého Pokondra a ještě z rybářství Jakuba Wagnera. 
 
14) A proč zrovna ty? 
            Pokondr má pěkný písničky.Je to rybář. 
 
15) Co bys na škole změnil? 
            Nic. 
 
16) Jak se dostáváš domů ze školy? 

Autobusem v půl druhé a po odpolední vyučováním v půl čtvrté „školáčkem“. 
 
17) Co je tvůj oblíbený předmět?(myšleno nějakou věc) 
            To já nevím. Je toho hodně. 
 
18) Co bys rád dělal po všech studiích, která absolvuješ? 
            Lesního technika. 
 
19) Na jakou školu půjdeš po dokončení základní školy,nebo s jakým zaměřením? 
            Na lesní strojírenskou. 
 

Roman Jaroš a Anna Klaisnerová



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Florbal – dívky 
 
   Jako každý rok, tak i tento, paní učitelka Göttzová uspořádala florbal pro kluky. A protože měly dívky 
také zájem, tak se paní učitelka rozhodla uspořádat ho i pro holky. Zúčastnil se celý druhý stupeň. 
Celkem se konalo 6 zápasů. Cena za první místo byl pravý nefalšovaný chodský koláč. Paní učitela ho 
pekla sama. Na nejvyšším, prvním místě se umístila 7. třída. Na druhém místě pak 9. třída a na třetím 
místě byla 8. třída. Účastnila se také 6. třída, která obsadila čtvrté místo, ale zaplatila nováčkovskou daň 
a získala cenné zkušenosti. Doufám, že holkám koláč chutnal a těší se na příští zápasy ve florbalu. 
 

P.Kyriánová

Chýše 
 
   Obec Chyše je zajímavá nejen svým 
nádherným  renesančním zámkem, ale i 
zámeckým parkem a nebo pivovarem. Zámek 
Chyše vlastnil např. rod Lažanských, kterým 
byl odebrán podle Benešových dekretů. 
Koncem roku 1996 kupuje zpátky zámek pan 
ing. Vladimír Lažanský a spolu se svojí 
manželkou se snaží o zachránění zámku. 
Prohlídková trasa zámku Chýše se skládá ze 
tří tras - zámecké interiéry, zámecké sklepení 
a expozice věnovaná pobytu Karla Čapka na 
zámku. Zámeckým interiérem vás bude 
provádět průvodce, který vám řekne něco o 
architektonických a uměleckých interiérech a 
sále s nádhernou nástropní malbou od Petra 
Brandla. Opravené sály jsou vybavené 
barokním nábytkem. Expozice, kde vás 
provede průvodce, je věnována pobytu Karla 
Čapka. Pobyt Karla Čapka na zámku Chyše 
ho inspiroval k napsání mnohých literárních 
děl. Zámecké sklepení je nejstarší částí 
zámku. Prohlídka je doplněna i pověstí o 
lobkovickém pokladu,či o nesmrtelné duši 
šlechtičny, která bloudí zámkem. Po 
prohlídce zámku, která trvá přibližně 45 
minut, se můžete projít po nádherném 
zámeckém parku. V parku se také můžete 
kouknout na potok, který proudí pod zámkem 
stáčí se u návrší a ústí do malého rybníka. 
Uprostřed parku stojí nejstarší strom v parku, 
a to lípa, její asi 400 let. Až budete unaveni, 
můžete navštívit místní panský pivovar. Po 
74 letech byla obnovena výroba kvalitního 
zámeckého piva. V historických interiérech 
pivovaru vás uvítá stylový restaurant a 
tradiční pivnice. Můžete zde také ochutnat 
speciality pivní kuchyně, např. Chyšský 
pivovarský guláš nebo řízek pana Sládka či 
ohnivec mistra Bednáře. 
 

Iveta Klabanová

Turistický kroužek 
 
   S panem učitelem Šebestou se každou 
středu vydáváme na různé trasy kolem 
Bochova. Jak už jsem zmiňovala, vedoucím a 
zároveň doprovodem je pan učitel Šebesta. K 
nám a k panu učiteli se někdy přidá i pan 
učitel Vlček. Někdy se sejde dohromady i 20 
dětí, což je dobře. Turisťák není jen chození 
po loukách a polích! Je tam zábava a někdy 
se i pořádně zasmějeme. Musím se přiznat, 
že mě z toho bolí vždycky druhý den nohy, 
ale stojí to za to. Ujdeme asi kolem 12 až 15 
km. To už záleží na trase, jakou jdeme. 
Poslední pěší vycházka vedla z Hvězdy přes 
Údrč do Bochova. Přesto se občas vyskytnou 
výjimky, jako při značení turistického 
pochodu "Šlapání Bochovskem", které bylo 
provedeno na kolech. Takže, kdo bude chtít, 
může se přidat, alespoň bude větší sranda. 
Jako minule, když šla jedna ,,dotyčná" domů 
s jednou botou a bez ponožek. Kroužek se 
koná každou středu. 
 

P.Kyriánová



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Anorexie a bulimie 
 
   Mentální anorexie je charakteristická omezováním potravy až do jejího úplného odmítání, 
zatímco bulimie přejídáním a následným vyzvracením přijaté potravy. 
 
   Poruchami v příjmu potravy trpí stále mladší děti. Zatímco před pěti lety se na odborníky 
obracely nejčastěji rodiny patnácti a šestnáctiletých chlapců a dívek toužících po velmi štíhlé
postavě, dnes vyhledávají jejich pomoc i rodiče třináctiletých dívek. Objevují se dokonce i 
případy, kde trpí anorexií i desetileté děti. Až jedna čtvrtina dětí s anorexií a bulimií je mladších  
15 let. Přestože se o anorexii a bulimii učíme  ve škole a informace jsou i ve zprávách, trpí 
anorexií nebo bulimií více mladých dívek a  nemocných neubývá. V rizikové kategorii od 12 do 
17 let je 6% populace. Z toho asi desetina na tyto nemoci umírá. Zhruba polovina se vyléčí, ale u 
dalších nemocných v různých podobách přetrvává. 
 
Hlavní příznaky anorexie: 
1) tělesná váha je pod normálem a na této úrovni je také udržována  
2) nemocný má strach z přibývání na váze 
3) ženy ztrácejí menstruaci a muži potenci 
 
Hlavní znaky bulimie: 
1) strach ze zvýšení váhy 
2) přejídání a silná touha po jídle 
3) polovina pacientů - nutkavé pojídání nestravitelných látek, např. hlíny, papíru, vlasů, odpadků. 
      
 
Následky: 
1) méně než 60 tepů za minutu a snížení tlaku pod 90/60  
2) nedostatek železa a bílých krvinek 
3) močové kameny a otoky končetin 
4) snížení hustoty kostí 
5) svalová slabost, křeče,bolesti hlavy, mdloby, dvojité vidění,zmatenost 
6) vředy a protržení jícnu, snížená pohyblivost žaludku a střev, nevolnosti  
    a křeče, zácpa, různé záněty 
7) studené končetiny a třas 
8) poruchy menstruačního cyklu a plodnosti 
 

Tereza Šuleková
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Kamarádi moudrosti 
 
Městská knihovna v Bochově pořádá už 14. ročník soutěže Kamarádi moudrosti. Soutěž probíhá od 
1.dubna do 31.května 2008. Zúčastnit se mohou třídy 2. až 9. 
 
Podmínky soutěže: 
1) Soutěží jednotlivci a celé třídy, každý soutěžící musí splnit úkol, který si vybere při první návštěvě  
místní knihovny 
 
2) Při návštěvě knihovny a půjčení knihy nebo časopisu získává soutěžící jeden bod 
 
3) Sečtením všech bodů za vypůjčení a bodů za správné vyřešení úkolů dostaneme vyhodnocení 
 
Třída s nejvyšším počtem bodů získává dort a soutěžící 
 této třídy malý dárek. Tři žáci s největším počtem bodů  
obdrží knihu. 
Vyhodnocení se dozvíte nejpozději do 15.června 2008. 
 

Tereza Šuleková

Paní VODA 
 
Jedenkrát se mi zdálo, 
že v zahradě někdo věší prádlo. 
Sešla jsem ze schodů, 
sledovala tu postavu. 
,,Tu já přeci znám“! 
Nahlas povídám. 
To je přeci ta víla Voda, 
co má bráška v knížce,,Abeceda“. 
Ptala jsem se jí, proč tu je, 
a ona, že tu nocuje… . 
Neví, kde by jinde spala, 
z jezírka jí louže zbyla. 
Kdopak jí pomůže, 
ať domů může? 
 

Renata Sokolová

VRBA 
 
Stojí vrba na břehu, 
a tiše sleduje řeku. 
Na co asi myslí? 
O čem přemýšlí? 
To vám nepovím, 
protože o tom nic nevím. 
Ale možná sní, 
že jí řeka ukolébavku poví. 
 

Renata Sokolová

Potůček 
 
Čí je to potůček, 
co teče okolo políček? 
Nikdo se o něj nestará, 
copak nikdo ho nevnímá? 
Stačí malá úprava, šikovné ruce a trochu lásky, 
vedle potůčku zasadíme sedmikrásky. 
Potůček pak hezký bude, 
každý se k němu podívat půjde. 
 

Renata Sokolová



 
 
 
 
Vlaštovičky 
 
   Je tu jaro a každý se těší na nádherné květiny, aby si udělal herbář, pak na prázdniny, aby mohl být se svými 
kamarády, no a někdo se taky těší na vlaštovky. Na to, jak uvidí malé vlaštovičky, jejich maminku a tatínka, jak 
jsou ve svém baráčku.Vlaštovky si dělají, jak je známo, domečky v rozích u oken,na půdách a na dalších 
takových místech. No a proto nechápu, proč si lidé dávají do rohů svých oken kusy igelitů a podobně. Nebo taky 
proč ničí jejich domečky tím, že je strhávají z jejich poloh.Takoví lidé by se měli nad sebou zamyslet. Proč je 
zabíjí. Že by jich bylo hodně? Tak asi z takového důvodu to nebude. No tak asi, že to kazí krásu naší školy. Naše 
škola je moc hezká, to ano, ale že by to tu krásu vlaštovky svými domečky kazily? To bych neřekl. Je to v rohu a 
tam se toho asi moc nevidí. Vlaštovičkám to asi taky není příjemné. A že by ony nám taky opláceli to, co my jim 
děláme? To ne! Je to škoda. Asi každý člověk nemá zrovna v lásce mouchy a další takové potvůrky. Mouchy a 
další potvůrky mají vlaštovky v jídelníčku. No a když budeme zabíjet vlaštovky, tak si asi každý domyslí, co se 
stane. Vždyť nám nic špatného nedělají,  tak proč mi jim ubližujeme? Odlétají na zimu do teplých krajin. A tak je 
dlouho nevidíme. Měli by jsme si jich užívat. Ono jim tam v těch teplých krajinách je asi dobře. Možná, že i lépe 
než tady u nás. A to jsou tady déle. Tak by si to tu měli užívat. Osidlují naši oblast, a proto jsou našimi kamarády. 
Zvířata vymírají, tak nemusíme přijít i o ta, co jsou našimi „sousedy“. Bohužel, na naší škole už vlaštovčí hnízda 
nejsou, ale pro ty co mají zájem pozorovat život vlaštovek, tak se mohou na ně kouknout na Základní škole 
praktické. Tam ještě jsou. 

Roman Jaroš 


